
مجلس يازدهم در سال پاياني فعاليت خود 
ق�رار دارد. اي�ن مجلس فرازونش�يب هاي 
مختلفي داشته و در شرايطي تشكيل شد 
كه نيروه�اي جوان زيادي وارد آن ش�دند. 
جريان اصولگرايي نيز ذيل عنوان ش�وراي 
ائتلاف توانست اكثريت را به دست بياورد. 
ارزياب�ي و تحليل ش�ما از عملكرد مجلس 

يازدهم و نقاط قوت و ضعف آن چيست؟
در خصوص مجلس يازدهم چند ويژگي برجسته است. 
برخي از اين ويژگي ها به ص��ورت اختصاصي متعلق به 
مجلس يازدهم و برخي نيز ناظر بر مجالس قبل اس��ت 
كه در اين مجلس هم وج��ود دارد. در مورد مجلس اول 
بايد به مسئله روش قانوني انتخاب نماينده هاي مجلس 
توجه كرد. نمايندگان مجل��س عمدتاً به صورت محلي 
انتخاب مي ش��وند. در واقع حوزه هاي تك نماينده يا دو 
نماينده شرايط را عملًا به گونه اي رقم مي زنند كه بيش 
از دوس��وم نمايندگان با مطالبات محل��ي و خرد مردم 
انتخاب مي ش��وند و رأي مي آورند، بعد ه��م متعهد به 
پاس��خ دهي به آن مطالبات هستند. اين مسئله در قبال 
مجالس هم حُسن اس��ت و هم ايراد محسوب مي شود. 
از اين جهت حُس��ن اس��ت كه نمايندگان نزديك ترين 
فرد در حاكميت به مردم هستند. در بين مقامات ارشد 
كش��ور مردم به نماينده حتي بيش��تر از فرماندار شهر 
خود دسترس��ي دارند، چون نماينده مس��تقيم با رأي 
مردم انتخاب مي ش��ود و به مجلس مي رود و عملًا بايد 
پاسخگوي نيازهاي آنها باشند، چون اشكالاتي در مسئله 
پاسخگويي به نيازهاي خرد و مشكلات جزئي مردم وجود 
دارد، معمولاً مطالبات خود را از نمايندگان مي خواهند. 
با اين وضعيت نمايندگاني كه به صورت محلي انتخاب 
مي شوند، خيلي فرصت نمي كنند براي موضوعات ملي 
وقت بگذارند، از اين جهت آسيب به مجلس وارد مي شود. 
اين نكته به اين معنا نيست كه موضوعات محلي اهميت 
ندارند. نكته اين است كه وظيفه نماينده قانونگذاري و 
نظارت اس��ت و قانونگذاري هم براي عموم مردم كشور 
است و پيگيري مسائل خرد جزو وظايف نماينده نيست، 
اما طبيعتاً مجلس يازدهم هم از اين امر مستثني نبوده 
و بخش زيادي از وقت و توان نماين��دگان هم براي اين 
مسئله صرف ش��ده اس��ت. براي رفع اين نقيصه اصلاح 
قانون انتخابات ضرورت دارد تا نمايندگان به صورت ملي 
و با دغدغه هاي ملي انتخاب شوند، البته ارتباط نماينده 
با مردم هم بايد حفظ ش��ود. همچني��ن در اين زمينه 
احزاب هم موضوعيت دارد. تا احزاب ليست نمايندگان 
خود را در يك بس��ته كلي و با دغدغه هاي ملي نهايي و 
به مردم معرفي كنند و يك برنامه كلان براي پاسخ دهي 
به نيازهاي اساسي كشور داشته باشند. همچنين قانون 
انتخابات شوراها نيز بايد اصلاح شود تا جايگاه مديريت 
شهري و پارلمان هاي شهري كه شوراهاي شهر هستند، 
تقويت شود تا مسائل خرد را كه وظايف آنهاست، پيگيري 
كنند و اين بار از دوش نمايندگان مجلس برداشته شود. 
اگر اين سه اصلاحيه انجام ش��ود، بخشي از اين مشكل 
رفع خواهد شد، البته اصلاحات خوبي در قانون انتخابات 
مجلس انجام شد، اما اين اصلاحات كامل نبود، بنابراين 
مجلس بعدي حتماً در همان سال هاي اول قبل از اينكه 
زمان انتخابات بعدي برسد، بايد به اين مسئله ورود كند و 
مبتني بر سياست هاي كلي نظام، قانون انتخابات مجلس 
را از اين جهت اصلاح كند. ويژگي دوم كه باز ناظر بر همه 
مجالس ماست، بحث نظارت بر رفتار نمايندگان است. 
خب در اين زمينه قانوني از قبل تهيه شده بود. اين قانون 
البته قانون جامعي نيست و اين مسئله جزو نقاط ضعف 
مجالس است. مجلس يازدهم هم از آن مستثني نيست. 
فرد وقتي نماين��ده و اعتبارنامه اش تصويب مي ش��ود، 
تقريباً براي خود يك حالت مصونيت از خطا احس��اس 
مي كند، البته اين مسئله با مصونيتي كه در قانون اساسي 
براي عمل به وظايف قانوني نماينده وجود دارد، متفاوت 
اس��ت. قانون فعلي به دليل تعارض منافعي كه نظارت 
نمايندگان بر خود ايجاد كرده اس��ت، چندان پاسخگو 
نيس��ت. رهبري هم چند س��ال پيش فرمودند كه يك 
»كاركي« انجام شد در ديدار آخري هم كه خدمت شان 
بوديم، خود آقاي قاليباف در گزارشي گفتند اين كار را ما 
بايد انجام دهيم و اين ضعف مجلس است. حالا اميدواريم 
بعد از بحث بودجه، اين قانون هم اصلاح شود تا از مجلس 
يازدهم به يادگار بماند. يك ويژگي مجلس يازدهم كه 
مختص خود اين مجلس است، همين يكپارچگي جريان 
سياسي در آن است. تقريباً بالاي 220نفر از نمايندگان 
مجلس با معرفي شوراي ائتلاف انتخاب شدند و برخي 
ديگر هم كه نماينده شدند، جدا از اين گفتمان نبود و بعد 
به فراكسيون اكثريت مجلس پيوس��تند و ما عملًا يك 
فراكسيون 240نفره داش��تيم. در انتخابات آخر هيئت 
رئيسه مجلس 240نفر شركت داشتند. اين يكدست بودن 
مختص اين مجلس است. اين مسئله هم خوبي دارد و هم 
اينكه ممكن است آسيب هايي به بار بياورد. مزيت آن اين 
است كه در چارچوب ها و جهت گيري هاي كلان مجلس 
يكدست بوديم و در اين زمينه دست اندازي نداشتيم. در 
مسائل سياست خارجي و مسائل كلان راهبردهاي نظام 
را دنبال كرديم. مجلس مش��كلي از اين جهت نداشت و 
در هماهنگي هاي كلان توانست كار را جلو ببرد، اما در 
حوزه جريان هاي سياسي يك اشكالي ايجاد كرد و آن هم 
اين بود كه وقتي جريان اكثريت مجلس هيچ احساس 
خطري از يك جريان اقليت قوي نكند، خرده جريان هاي 
سياسي در آن مجلس رش��د مي كنند و با يكديگر دچار 
تعارض مي شوند و اين امر در مجلس يازدهم اتفاق افتاد. 
اين مشكل باعث تقويت جريانات قومي و منطقه اي در 
مجلس شد. بر همين اساس بعضي جريانات قوميتي در 
مجلس يازدهم در برخي موضوعات نقش آفرين شدند. 
يكي از ويژگي هاي مجلس يازدهم، »مسئله محوري« و 
برنامه داشتن است. در بس��ياري از موضوعات، مجلس 
برنامه ازپيش تعيين شده داشت و آن هم به اين جهت بود 
كه نگاه جرياني يكدست در مجلس حاكم بود و مي شد 
اين برنامه ها را دنبال كرد. همان قانون اقدام راهبردي از 
همين موارد بود كه در حوزه سياست خارجي وجود دارد. 
مثلًا ما قبل از ورود به مجل��س اولويت هاي حوزه انرژي 
را مشخص كرديم و حتي س��ال دوم هم ارزيابي ای  ارائه 
شد كه در اين برنامه ها چه ميزان پيشرفت داشتيم. اين 
هم مرتبط با يكي از ويژگي ه��اي ديگر مجلس يازدهم 

اس��ت كه در اين مجلس س��طح قابل قبولي از اعضاي 
هيئت علمي و افراد با تجربه پست هاي كلان مديريتي 
مثل وزارت وجود داشت و جوان ترهاي تحصيلكرده هم 
وارد مجلس شدند. اين وضعيت به پيگيري برنامه هاي 

كلان كمك كرد. 
 يكي از ويژگي ها و تمايزات مجلس يازدهم 
نسبت به مجالس گذش�ته اين است كه در 
اي�ن مجلس اي�ده جوان گرايي ب�ه صورت 
گسترده عملياتي شد و ما با طيفي از جوانان 
روبه رو بوديم كه وارد مجلس شدند. برخي 
نقدهايي به اي�ن جوان گراي�ي وارد كردند 
و معتق�د بودند در اين زمينه ب�ه نوعي تند 
رفتيم. ارزيابي شما از اين مسئله در مجلس 
يازدهم چيست؟ به نظر شما تجربه موفقي 
بود يا اينكه چندان نمي توان به اين تجربه 

اميدوار بود؟
جوان گراي��ي از اين منظر كه نش��اط و ش��ور جواني در 
مجلس تزريق شد، خوب است، البته همه مي دانيم كه 
طبق قانون افراد زير 30س��ال نمي توانند وارد مجلس 
شوند. فرد 30 سال به بالا هم خيلي جوان نيست، البته در 
مجلس جوان محسوب مي شود چراكه در مجلس عنصر 
تجربه عنصر مهمي است. ما براي در نظر گرفتن مسئله 
تجربه در قانون جديد انتخابات پنج س��ال س��ابقه كار 
اجرايي را قرار داديم. در مجلس ما در كنار افراد باتجربه به 
افراد جوان هم نياز داريم و تلفيق اين دو مطلوب است. در 
سال اول هم كه رهبري پيام دادند، از اين مسئله به عنوان 
يكي از ويژگي هاي مجلس يازدهم نام بردند. اگر اشكالي 
هم است از خود افراد اس��ت، يعني اين رويكرد، رويكرد 
درستي است، اما خود جوان ممكن است اشكالاتي داشته 
باشد. ممكن است تجربه سياسي نداشته باشد يا خداي 
ناكرده احساس كند كه مجلس يك سكوي پرشي براي 
مقام هاي بالاتر است. اصل رويكرد جوان گرايي رويكرد 
درست و مطلوبي اس��ت، اما بايد در شناخت، انتخاب و 

نظارت جرياني دقت بيشتري كرد. 
 رهبر معظم انقلاب ابتداي امسال در مورد 
انتخابات مجلس دوازدهم ب�ه چهار مؤلفه 
مشاركت، رقابت، س�لامت و امنيت اشاره 
كردند. به نظر ش�ما براي تحقق مش�اركت 
و رقاب�ت در انتخاب�ات كه رهب�ري مجدداً 
در دي�دار با م�ردم كرمان و خوزس�تان بر 
مشاركت قوي و رقابت واقعي تأكيد كردند، 

چه كارهايي مي شود انجام داد؟
در مورد مسئله مشاركت به نظر من بخشي از آن به رقابت 
و بخشي هم به عناصر ديگر بستگي دارد. با مرور سوابق 
انتخابات در جمهوري اسلامي مي ش��ود به اين ارزيابي 
رس��يد كه مهم ترين مؤلفه ش��ركت مردم در انتخابات 
عنصر رضايتمندي است. عنصر اصلي در رضايتمندي يا 
عدم رضايت هم، عملكرد مسئولان است؛ اينكه مسئولان 
چه عملكردي دارن��د و پيش بيني اينك��ه در آينده چه 
عملكردي خواهند داشت، يعني اينكه مردم مي گويند 
چه گلي بر سر ما زديد و چه گلي خواهيد زد. ما در همه 
ادوار حاكيمت جريان هاي مختلف سياسي، مشاركت بالا 
يا پايين داشتيم، اما آن جاهايي كه مشاركت خيلي پايين 
بود، اتفاقاً رقابت كامل سياس��ي وجود داشت. نمونه آن 
انتخابات شوراي شهر دوم بود. در اين انتخابات شوراي 
نگهبان ورودي نداشت و نظارت با مجلس وقت بود و همه 
س��لايق در انتخابات حضور حداكثري داشتند و حتي 

نهضت آزادي هم فهرس��ت داد، اما مردم چقدر شركت 
كردند؟ 11درصد! بنابراين تنها عنصر مشاركت، رقابت 
نبود، تنوع بود اما مردم مشاركت نكردند، چون دعواي 
ش��وراي ش��هر اول مردم را ناراضي كرده بود. مهم ترين 
مؤلفه مشاركت رضايت مردم از عملكرد مسئولان است 
و اينكه نسبت به آينده اميد داش��ته باشند. نكته ديگر 
مسئله سلامت انتخابات است. يك بخشي از اين سلامت 
به ناظران و مس��ئولان برگزاري انتخابات مرتبط است 
اما يك بخشي هم به س��لامت كانديداها مرتبط است. 
نمي شود انتظار داشت افرادي كه سابقه فساد دارند، وارد 
فضاي انتخابات شوند. افراد فاس��د در همه جريان هاي 
سياس��ي هم وجود دارند. اين امر اتفاق��اً برعكس عمل 
مي كن��د و مردم ب��ا ورود اين افراد به صحن��ه انتخابات 
بي اعتماد مي شوند و مش��اركت كاهش پيدا مي كند. از 
منظر رضايتمندي مردم در ش��رايط كنوني وضعيت ما 
هم خوب اس��ت و هم بد. به اين معنا كه وقتي در لحظه 
ن��گاه مي كنيم، وضعيت معيش��تي و ت��ورم نقطه اي ما 
مطلوب نيست و كارهاي عقب مانده بسيار زياد است، اما 
رويكردها اصلاح شده و همين كه نرخ تورم روند كاهشي 
پيدا كرده، نشان دهنده اين امر است. همانند بيماري كه 
كامل بهبود پيدا نكرده ولی روند او به س��مت بهبودي 
است، اما من اميدوارم مشاركت كمتر از انتخابات قبلي 
نشود و بيشتر باشد. آمار پيش ثبت نام ها هم نشان دهنده 

همين امر بود. 
 

مس�ئله پيش ثبت نام ها را مط�رح كرديد، 
اج�ازه دهيد س�ؤالي هم در همي�ن زمينه 
بپرس�م. اصلاح طلبان به اين مسئله خيلي 
نق�د وارد كردن�د و تا همين ام�روز هم اين 
نقدها ادامه دارد. آنها معتقد بودند اين امر 
به مسئله انتخابات لطمه زد و بازي سياسي 
براي محدودكردن اصلاح طلب�ان بود. نظر 

شما در اين زمينه چيست؟
بر اس��اس صحبت هايي كه قبلًا مي كردند من انتظار 
داشتم حداقل به دو دليل از اين قانون جديد استقبال 
كنند. دليل اول اينكه پيش ثبت نام، زمان فعاليت هاي 
اجرايي و نظارتي را باز مي كند كه با دقت عمل كنند. 
ديگر مس��ئله اينكه احتمال دارد »عدم احراز« بسيار 
كم ش��ود، در حالي كه قبلًا به دليل محدوديت زمان 
اين امر را زياد داش��تيم و عملًا با اي��ن كار و نيز الزام 
ش��وراي نگهبان به اعلام مس��تندات ردصلاحيت به 
افراد، حق الناس كمتر خدشه دار مي شود. نكته ديگر 
اينكه با زياد ش��دن زمان، عملًا فرص��ت براي احزاب 
ايجاد ش��ده كه برنامه ريزي كنند و ب��ه دور از فضاي 
هيجان��ي وارد انتخابات ش��وند. جري��ان غرب گرا كه 
هميشه كش��ورهاي غربي را مثال مي زند، بايد دقت 
كند كه در امري��كا فرايند انتخابات 1/5س��ال زودتر 
شروع مي شود. نمي خواهم بگويم آنها هر كاري كردند 
درست است بلكه مي گويم دوستاني كه غرب را الگوي 
خود قرار مي دهن��د، حداقل به اين م��وارد هم توجه 
كنند. من فكر مي كنم مش��كل اين دوس��تان مسئله 
ديگري است. جريان غرب گرا همواره با يك فرايند ناز 
و نياز و چانه زني به دنبال امتياز گرفتن و بازي سياسي 
بود كه اين قانون اين بازي سياس��ي را به هم زد. اين 
افراد ثبت نام در انتخابات را گرو مي گرفتند تا از نظام 
امتياز بگيرند كه اين سياسي كاري به هم خورد، وگرنه 
اگر كس��ي در پيش ثبت نام، ثبت نام مي كرد هزينه اي 
نداش��ت و مي توانس��ت بعداً انصراف دهد. آمارها هم 
نش��ان مي دهد جريانات متنوع سياسي در انتخابات 

شركت كردند و اين افراد فقط غر سياسي مي زنند.
 ش�ما دبيركل جمعي�ت رهپوي�ان انقلاب 
اس�لامي هس�تيد و در ائتلاف ب�ا جمعيت 
جانب�ازان و جمعي�ت ايثارگ�ران، جبه�ه 

تحول خواهان انقلابي را تش�كيل داده ايد. 
راهبرده�اي انتخاباتي ش�ما در انتخابات 

پيش رو چيست؟
ما جمعيت ايثارگ��ران، جمعيت جانب��ازان و جمعيت 
رهپويان از 10س��ال پي��ش جبهه اي تش��كيل داديم 
كه در مقاط��ع مختلف فعالي��ت خود را انج��ام داده و 
در طول س��ال هم اين اح��زاب فعاليت خ��ود را انجام 
مي دهند. ما هم به عنوان جبهه تحول خواهان انقلابي 
در سپهر سياس��ي ايران شناخته مي ش��ويم كه عمدتاً 
چند كليدواژه را مدنظر داري��م؛ بحث عقلانيت انقلابي 
و تحول خواهي، ضمن اينكه اصولگرا هس��تيم، اما بايد 
در روش ها تحول خواه باش��يم و اين را ضرورت انقلاب 
مي دانيم. رهبري بارها فرموده اند امام خميني)ره( امام 
تحول اس��ت. بحث عدالت طلبي و آزادي خواهي هم از 
ديگر موضوع��ات مورد توجه ماس��ت. در ادوار مختلف 
همواره موضوعات مبارزه با فساد را مدنظر قرار داديم. با 
همين رويكردها اخيراً جبهه را فعال كرديم. اول اينكه 
يك ارزيابي از شرايط كشور داش��تيم و دوم اينكه يك 
ارزياب��ي از نمايندگان فعلي مجلس بر اس��اس معيار و 
ش��اخص هايي كه طراحي كرديم انج��ام مي دهيم. ما 
شش دسته شاخص كلان گذاشتيم؛ اعتقادي، اخلاقي، 
تشكيلاتي، تخصصي و عملكردي، شخصيتي و سياسي 
كه بر اين اس��اس، افراد جديد را هم ارزيابي مي كنيم. 
يك بخشي از ارزيابي سلبي و بخشي هم ايجابي است. 
ذيل اين شش شاخص 43شاخص جزئي تر هم طراحي 
كرديم. ما در بررس��ي خودمان هيچ فردي را كه شائبه 
فساد هم داشته باشد، مورد توجه قرار نمي دهيم. مسئله 
ساده زيستي، شفافيت و كارآمدي براي مان مهم است و 
به اين شاخص ها وزن بالايي مي دهيم. همين اخير هم 

ستاد انتخابات جبهه تحول خواهان را ايجاد كرديم. 
 به نظر ش�ما وحدت در جريان اصولگرايي 
اين دوره چه سرنوش�تي خواهد داشت؟ به 
وحدت حداكثري خواهند رس�يد يا اينكه 

شاهد ليست هاي مختلفي خواهيم بوديم؟
ما تجربه خوب��ي از رقابت درون جريان��ي نداريم. در اين 
زمين��ه مي توانيم ب��ه انتخابات مجلس نه��م نگاه كنيم 
كه يك رقابت درون جرياني ش��كل گرفت. وقتي رقابت 
درون جرياني شكل بگيرد، نمي توانيم آرمان گرايانه تحليل 
كنيم. خيلي نمي شود جلوي تخريب و ايجاد شكاف  هاي 
درون گفتماني را گرفت. در مجموع رقابت درون جرياني 
به صلاح جريان انقلاب نيست. من در مجموع وحدت و 
انس��جام را بهتر مي دانم، حالا ممكن است يك زماني به 
وحدت حداكثري دس��ت پيدا نكني��م، ولی در وضعيت 
وحدت نسبي باشيم، اما راهبرد ما بايد تحقق وحدت باشد 
و به اين س��مت حركت كنيم. رقيب هم داريم و جريان 
رقيب هم كاندي��دا دارد و در انتخاب��ات مجلس يازدهم 
هم جريان رقيب حضور داشت، در تهران ليست دادند و 
در انتخابات شركت كردند. امسال هم ان شاءالله انسجام 

خوبي در جبهه انقلاب شكل بگيرد. 
 يعني وحدت دقيقه90 محقق مي شود؟

يكي از واقعيت ها اين اس��ت كه وقتي هم��ه معيارها و 
شاخص ها بحث مي شود، خب افراد قانع نمي شوند، وقتي 
قانع نمي شوند، به نحوي بايد به خروجي برسيم. وقتي 
اين اتفاق مي افتد، ممكن است از برخي ساختارها عدول 
شود. ترجيح من اين است كه روي معيارها پافشاري و تا 
جاي ممكن سلايق را كم كنيم و نگاه آينده نگرانه و ملي 
داشته باشيم.  يكي از دلايلي كه فهرست تهران نتوانست 
رهبري جريان سياسي مجلس را به دست بگيرد، همين 
وجود اختلاف و ش��كل گيري خرده جريان ها در داخل 
فهرست بود. درست است كه بس��تن اين فهرست بدنه 
جريان انقلاب را از سردرگمي خارج كرد، اما به هر حال 
نتوانس��ت نقش خود را در مجلس به صورت جدي ايفا 
كند، يعني مجم��ع نمايندگان ته��ران آن جايگاه لازم 
و پيشرو خود را در مجلس نتوانس��ت ايفا كند. مجلس 
يازدهم در حوزه تخصصي و كارشناس��ي خوب و كاملًا 
فعال عمل كرد و قوانين خوبي مصوب ش��د و به اندازه 
چند مجلس كار تقنيني و نظارتي ش��د، اما مجلس در 
مسئله جريان سازي ضعيف عمل كرد. مجلس در كشور 
ما همواره علاوه ب��ر قانونگذاري و نظ��ارت قلب تپنده 
سياسي كش��ور و جريان س��از بوده، اما مجلس يازدهم 
نتوانست اين كار را انجام دهد. يك بخشي از اين مسئله 
به اختلافات ليس��ت تهران مرتبط اس��ت. يك بخشي 
از اين مسئله هم به هم س��طح بودن سياسي منتخبان 
مرتبط است كه افراد از منظر جايگاه چندان فاصله اي از 
هم نداشتند. يك بخشي از نيروهاي قدر و توانمند هم به 
دولت و شهرداري رفتند. در مجموع مجلس نتوانست از 

اين انفعال سياسي خارج شود. 
 چرا هن�وز جري�ان اصولگرايي نتوانس�ته 
اس�ت به س�ازوكار مش�خصي در مس�ئله 
وحدت دست پيدا كند. برخي افراد جريان 
اصولگرايي هم به اين مسئله انتقاد داشتند 
كه كلي سازوكار چيديم، اما آخر سر نظرات 

افراد در تصميم گيري نهايي دخيل شد.
 چون ساختارها، ساختارهاي تشكيلاتي و حزبي منظم 
نيس��تند، يكي از ضعف هاي م��ا در اي��ن زمينه ضعف 

قانون احزاب اس��ت. اگر نقش احزاب جاي خود را پيدا 
كند، مسئله عمل به چارچوب درس��ت مي شود. ثبات 
تشكيلاتي هنوز در كشور ما وجود ندارد، البته هنوز براي 

تهران فرصت كافي وجود دارد. 
 برخي انتقاد دارند بع�د از انتخابات 1398 

شوراي ائتلاف دچار غرور شده است. 
استدلال اين افراد چيست و بايد استدلال خود را طرح 

كنند. 
 اس�تدلال اين افراد اين اس�ت كه شوراي 
ائتلاف معتقد اس�ت همه بايد ب�ا ما ائتلاف 

كنند.
 اين استدلال، استدلال غلطي اس��ت. شوراي ائتلاف 
يك عقبه دارد، اين دوستان عقبه را عمداً نمي گويند. 
عقبه ش��وراي ائتلاف به انتخابات س��ال1396 و رأي 
16ميليوني آقاي رئيسي مرتبط اس��ت. آقاي رئيسي 
با پشتوانه اين رأي جلساتي را تش��كيل داد و به مرور 
اين جلسات منجر به شكل گيري ش��وراي ائتلاف شد 
و چارچوب و سازوكارهايي طراحي شد، البته همه آن 
سازوكارها عملياتي نشد اما معدودي وسط كار انشعاب 
كردند و الان اين حرف ها را مطرح مي كنند. همه دور 
يك ميز بوديم، كس��اني به دلايلي ميز را ترك كردند و 
آنها بايد به اين ميز برگردند. برخي تا ديدند حرف خود 
را نمي توانند به كرسي بنش��انند از شوراي ائتلاف جدا 
شدند يا اينكه در ذهن خود به دنبال سهم بيشتر بودند. 
بايد اص��لاح را از درون انجام داد. ما اگ��ر اعتقاد داريم 
جريان انقلاب بايد يكپارچه عمل كند، اين اصلاح را بايد 
از درون آغاز كنيم، نه اينكه برويم بيرون و علم جدايي 
بلند كنيم. ما يك طرف و شما يك طرف و حالا بياييد 
با هم مذاكره كنيم. اينكه حرف منطقي نيست، وگرنه 
شوراي ائتلاف خالي از اشكال نيست و ما هم در جلسات 

اشكالات را طرح مي كنيم. 

 تحليل شما از كنش انتخاباتي اصلاح طلبان 
در انتخابات مجلس دوازدهم چيست؟

به نظر م��ن آنها دچار اختلافات جدي هس��تند كه اين 
اختلافات متأثر از اتفاقات س��ال پيش جدي تر شد. در 
اغتشاشات سال گذشته دش��منان ما به روشني به همه 
اين پيام را دادند كه هر كس��ي در چارچوب نظام باشد، 
ما قبولش نداريم و افراد بايد انتخاب كنند و نمي ش��ود 
وس��ط ايس��تاد، بنابراين همه را مورد حمله قرار دادند 
و فرقي نمي ك��رد آن فرد منتهااليه اصلاحات اس��ت يا 
جريان اصولگرايي، اين پيام روشن اصلاح طلبان را دچار 
اختلافات دروني كرده است. افراد عاقل اين جريان معتقد 
هستند بايد در چارچوب نظام كار كنيم و چارچوب نظام 
هم يعني صن��دوق رأي و انتخاب��ات. برخي هم همانند 
حزب »اتحاد ملت« )بازماندگان مش��اركت و س��ازمان 
مجاهدين( مشاركت سياسي در چارچوب نظام را دنبال 
نمي كنند. از طرف ديگر هم طيف راديكال بدنه خود را از 
دست داده است. انتخابات مجلس دوازدهم فرقاني بين 

اين دو جريان خواهد بود. 
 سؤال آخرم را در مورد موضوعي بپرسم كه 
پرس�روصداترين موضوع سال اول مجلس 
يازدهم ب�ود و آن مس�ئله ش�فافيت آراي 
نمايندگان است. بر س�ر اين آرمان مجلس 
يازدهم در نهايت چه آمد و چرا نتوانستيد 

اين وعده خود را عملياتي كنيد؟
واقعيت اين است كه در اين زمينه بي تدبيري شد. در 
دو مقطع بي تدبيري شد، با وجود اينكه طرح شفافيت 
آرا تنها طرحي است كه آقاي قاليباف به عنوان نفر اول 
آن را امض��ا كردند و طراح آن بودن��د، چون خود بنده 
امضاها را جمع مي كردم، به نظرم ش��ايد تجربه اي از 
اين حوزه نداش��تيم. زماني براي طرح ش��فافيت رأي 
گرفتيم كه ف��رداي رد كليات بودج��ه دولت روحاني 
در ش��رايط كرونا بود و تركش هاي اين مس��ئله طرح 
شفافيت را گرفت. ش��ايد اگر با تدبير اين طرح را چند 
روز ديرتر براي رأي گيري وارد صحن مي كرديم، نتيجه 
مي گرفتيم، چراكه كلًا س��ه تا رأي كم آورد. بعد از آن 
هم تب شفافيت خوابيد و دوستان رفتند سراغ كليات 
شفافيت قواي سه گانه. در بحث قواي سه گانه هم عملًا 
1/5سال زمان سپري شده كه رأي آورده و تمام شده 
اس��ت، اما آن هم با بي تدبيري دوم مواجه شد، چراكه 
بخش هاي اختلافي را نگه داشتيم و همين مانع ايجاد 
كرد. شايد بهتر بود آنچه محل اختلاف نبود، جلو ببريم، 
چون مجمع معلوم ب��ود كه مخالف��ت مي كند. چون 
اصل112 بود. نمايندگان نمي توانند آيين نامه مجمع 
را اصلاح كنند. من پيشنهاد دادم اين مسئله اختلافي 
را از قانون دربياوريم و بع��داً كه طرح تصويب و تبديل 
به قانون شد، طرح دوفوريتي بگذاريم اين ماده الحاق 
مي شود كه موارد اختلافي با مجمع را هم شفاف كند، 

اما دوستان نپذيرفتند. 
 يعني نيت ها صادقانه بود، فقط بي تجربگي 

شد؟
چه بگويم!

 از يك مقطعي عده اي مخالف شدند.
بله مخالف شدند و خيلي هم بدش��ان نمي آمد كه اين 
طرح در همين پيچ وخم هاي اداري معطل بماند، البته با 
پيگيري ما شفافيت داوطلبانه عملياتي شد و 220نماينده 
آراي خود را در سامانه منتشر مي كنند، اما خب آن چيزي 

كه مي خواستيم نشد و مردم قانع نشدند. 

گفت وگوي تفصيلي »جوان« با مالك شريعتي، رئيس جبهه تحول خواهان انقلابي

مردممیپرسند»چهگلیبهسرمامیزنید«
وپاسخبهآنمشارکتراتعیینمیکند

رضا دهشيری |  جوان

بهارستان در ايستگاه يازدهم مس�افراني را س�وار كرد كه قبلًا كمتر نامي از آنان  
شنيده شده بود؛ جوانان گام دوم انقلاب اسلامي كه بعد از فعاليت در انديشكده ها، 
مراكز پژوهشي و رس�انه اي وارد عرصه حكمراني شده بودند و ردايي را پوشيدند 
كه مدعاي تحول داش�تند؛ تحولي كه بايد در راهبردها و سياست ها رخ مي نمود. 
مالك ش�ريعتي يكي از همي�ن جوانان مجلس يازدهم اس�ت. حالا در س�ال آخر 
مجلس يازدهم مقابل او نشس�ته ايم تا باهم از تجربه بهارس�تان گ�پ بزنيم و هم 
اينكه در م�ورد انتخابات مجل�س دوازده�م از او پرس�ش هاي مان را طرح كنيم 

كه در اين بخش از س�ؤالات، او را بيش�تر در قام�ت رئيس جبه�ه تحول خواهان 
ديده اي�م. مهم ترين بخش اين گفت وگو ش�ايد آنجا باش�د كه در مورد ش�فافيت 
از ش�ريعتي پرس�يديم و او جواب هاي صريح�ي داد. اينك�ه بي تجربگي مجلس 
يازدهم و برخ�ي موافقان تند و تيز ش�فافيت در ميان�ه راه به ه�ر دليلي ترجيح 
دادند از قطار شفافيت خارج شوند- البته بدون س�روصدا- كه يكي از پروژه هاي 
كلان مجلس يازدهم بود؛ س�كوتي طولاني در مقابل اين سؤال كه آيا نيت همه در 
پيگيري طرح ش�فافيت صادقانه بود كه حرف هاي بس�ياري در آن نهفته اس�ت. 
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جري�ان غرب گ�را هم�واره با ي�ك فراين�د ناز و 
ني�از و چانه زني به دنب�ال امتياز گرفت�ن و بازي 
سياس�ي بود ك�ه اين قان�ون اين بازي سياس�ي 
را به ه�م زد. اين اف�راد ثبت ن�ام در انتخابات را 
گرو مي گرفتن�د تا از نظام امتي�از بگيرند كه اين 
سياس�ي كاري به هم خ�ورد، وگرنه اگر كس�ي 
در پيش ثبت ن�ام، ثبت ن�ام مي ك�رد هزين�ه اي 
نداش�ت و مي توانس�ت بع�داً انص�راف ده�د

با مرور س�وابق انتخاب�ات در جمهوري اس�لامي 
مي ش�ود ب�ه اي�ن ارزيابي رس�يد ك�ه مهم ترين 
مؤلف�ه ش�ركت م�ردم در انتخاب�ات عنص�ر 
رضايتمندي اس�ت. عنصر اصلي در رضايتمندي 
ي�ا عدم رضايت ه�م، عملكرد مس�ئولان اس�ت؛ 
اينك�ه مس�ئولان چ�ه عملك�ردي دارن�د و 
پيش بين�ي اينك�ه در آين�ده چ�ه عملك�ردي 
خواهن�د داش�ت، يعني اينك�ه م�ردم مي گويند 
چه گلي بر س�ر م�ا زديد و چ�ه گل�ي خواهيد زد

جعفر   برزگر
  گفت وگو


